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C O L O F O N

Waterschappen nemen deel
grondwaterbeheer Limburg over 
Als eerste waterschappen in Nederland 
hebben Peel en Maasvallei (Noord-
Limburg) en Roer en Overmaas (Zuid-
Limburg) een deel van het grondwater-
beheer overgenomen van de provincie. 
Sinds 1 april verlenen de waterschappen 
nu vergunningen voor kleinere grondwa-
teronttrekkingen, waaronder die voor de 
landbouw. In 2006 willen de waterschap-
pen het grondwatermeetnet overnemen 
en in 2007 volgt mogelijk de vergunning-
verlening voor de overige onttrekkingen.
Met de overname van het grondwater-
beheer beheren de waterschappen bijna 
het hele watersysteem. Dat vereenvou-
digt de aanpak van de verdrogingsbestrij-

ding en de watervervuiling. Ook wordt 
het waterbeheer zo effi ciënter. Tot nu 
toe verleenden provincie en waterschap-
pen beide vergunningen, verrichten ze 
metingen en deden ze aan handhaving. 
Het is de bedoeling dat al die taken 
ooit alleen worden uitgevoerd door de 
waterschappen. Dat is ook voor burgers 
en bedrijven duidelijker. Overigens blijft 
de provincie het strategische beleid 
bepalen. 

meer informatie:
Waterschap Peel en Maasvallei, 
Patrick van ’t Hooft, tel. (077) 389 11 13, 
patrick.vt.hooft@wpm.nl

Het rioolrecht verdwijnt. In plaats daarvan krijgen burgers een bestem-
mingsheffi ng opgelegd. Voor de gemeenten betekent deze wijziging dat zij 
de opbrengst van de heffi ng kunnen aanwenden voor het uitvoeren van 
meer gemeentelijke watertaken dan alleen het onderhoud van het riool, 
zoals het ontkoppelen van het regenwater van het riool en het verwerken 
van overtollig grondwater.

In het Nationaal Bestuursakkoord Water (2003) hebben 
Rijk, provincies, gemeenten en waterschappen onder 
andere afgesproken dat de gemeente extra watertaken 
krijgt. Ook over de verdeling van de kosten voor het op 
orde brengen van de waterhuishouding – die op acht 
miljard euro zijn geraamd – zijn afspraken gemaakt. 
Omdat vervolgens de belangrijkste inkomstenbron van 
de gemeenten, de OZB,  dreigde op te drogen, drong de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten (VNG) aan op 
verbreding van het rioolrecht. Vorig jaar zomer honoreer-
de de Tweede Kamer dit verzoek. In een motie verzocht 
de Kamer de regering om het gemeenten toe te staan het 
rioolrecht aan te passen en dat is nu geregeld in de Wet 

gemeentelijke watertaken, die nog bij de Raad van State voor advies ligt.
De nieuwe bestemmingsheffi ng mag hooguit kostendekkend zijn. Ook is 
de heffi ng begrensd: alleen de bij de wet genoemde kosten mogen worden 
verhaald. Verder verplicht de wet gemeenten om inwoners en het Rijk inzicht te  
geven in de opbrengsten uit de heffi ng en in de investeringen die zij ermee in 
het waterbeleid doen. Gemeenten blijven vrij in de keuze van de belasting-
plichtige (eigenaar of gebruiker) en de maatstaf (berekening) van de heffi ng. 

meer informatie: 
ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties,
Mark de Boer, tel. (070) 426 80 55 

Bestemmingsheffing vervangt rioolrecht
w
at

er
n
ie
uw

s

U wilt op de hoogte worden gehouden van 
ontwikkelingen in het waterbeleid en -beheer 
en de campagne Nederland leeft met Water? 
Vul dan de bon in voor een gratis abonnement 
en stuur deze gefrankeerd naar: 
De Water, postbus 194, 1000 AD Amsterdam.
U kunt de gegevens ook per e-mail sturen 
naar: info@bcp.nl

bedrijf/instelling

afdeling

naam

adres

postcode en woonplaats

e-mailadres

gratis abonnement op de water
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Ruimte voor de rivier gaat inspraak in 
Drie maanden krijgen bewoners, overheden 
en andere belanghebbenden om te zeggen 
wat ze vinden van het kabinetsbesluit van 
april om de rivieren de ruimte te geven. Op 
1 juni start de PKB-procedure Ruimte voor 
de rivier met het uitbrengen van het rege-
ringsvoornemen. In dit deel I van de PKB 
ontvouwt de regering alle plannen (circa 
veertig maatregelen) die de achterliggende 
jaren voor de IJssel, de Rijn, de Lek, de Waal 
en de Merwedes zijn bedacht en die de 
eerste afwegingen hebben overleefd. De 
inspraakperiode duurt volgens Marion 
Smit, projectleider PKB van het ministerie 
van Verkeer en Waterstaat, twaalf weken 
om iedereen voldoende gelegenheid te 
geven – ondanks de vakantieperiode – te 
reageren.
De maatregelen lopen uiteen van een-
voudige kribverlagingen tot ingrijpende 
dijkverleggingen en de aanleg van groene 
rivieren.Ook ouderwetse technische in-
grepen als het versterken van dijken en het 
verdiepen van het zomerbed maken er deel 
van uit. De koploperprojecten Westenholte, 

de Scheller en Oldeneler buitenwaarden, de 
Overdiepse Polder en de Noordwaard gaan 
ook de inspraakronde in, al gaat de plan-
vorming voor deze projecten ondertussen 
gewoon door, mede gezien het draagvlak 
dat ze inmiddels hebben verworven. 
Alle reacties, voorzien van commentaar 
door de opstellers van de plannen, worden 
gebundeld tot deel 2 van de PKB, dat samen 
met het standpunt van de regering (deel 3) 
rond de jaarwisseling aan de Tweede 

Kamer wordt aangeboden. Afhankelijk van 
hoe snel de Kamer tot behandeling over-
gaat, zal in de loop van 2006 duidelijk zijn 
welke projecten ook echt uitgevoerd gaan 
worden. Voor 2015 moet het rivierengebied 
zó zijn ingericht dat het een Rijnafvoer 
bij Lobith van 16.000 m3 per seconde kan 
verwerken.

meer informatie:
Marion.Smit@minvenw.nl

Voor alle Ruimte-voor-de-rivier-projecten die straks de PKB-proce-
dure ingaan, is 100 miljoen euro meer beschikbaar dan was begroot. 
Alleen al door het zand te verkopen dat bij sommige projecten 
vrijkomt en door andere fi nanciële bronnen, zoals EU-subsidies, aan 
te boren, is 60 miljoen euro te verdienen. Nog eens veertig mil-
joen is te besparen door het verkleinen van bestuurlijke risico’s die 
samenhangen met vervuilde uiterwaardgrond. Dat is de uitkomst 
van de zoektocht die de werkgroep Financiering en kansen (Fika) het 
afgelopen halfjaar heeft gehouden.
Eind vorig jaar rapporteerde de Stuurgroep Ruimte voor de rivier 
– waarin de vier bestuurslagen zijn vertegenwoordigd die het 
Nationaal bestuursakkoord Water hebben ondertekend – dat alle 
projecten die in aanmerking komen om de rivier meer ruimte te 
geven, zo’n driehonderd miljoen euro meer kosten dan de 1,9 miljard 
euro die er voor de uitvoering is uitgetrokken. In plaats van de 
PKB-procedure te beginnen, gelastte de staatssecretaris daarom 
een onderzoek naar de mogelijkheden om de kosten te drukken. De 
taakgroep Fika kreeg de opdracht drie dingen na te gaan: is er geld 
te verdienen met zand dat bij sommige projecten vrijkomt; kan het 
bedrag dat is geraamd als uitgaven voor te saneren grond omlaag, 
en kunnen er Europese of andere subsidiepotjes worden aangespro-
ken? 
In maart bracht de taakgroep Fika haar rapport uit, waarin zij stelde 
dat er “niet keihard, maar kansrijk” 100 miljoen euro te verdienen 
valt op deze drie terreinen. Dat stemde de staatssecretaris der-
mate tevreden dat zij het kabinet heeft voorgesteld de resterende 
200 miljoen euro over te hevelen uit het budget dat is gereserveerd 
voor de aanleg van noodoverloopgebieden. Nu het kabinet daarmee 
heeft ingestemd, gaan de projecten in juni de inspraak in. In de 
zomer van 2006 moet dan bekend zijn welke projecten zullen 
worden uitgevoerd. 

meer informatie:
wino.aarnink@minvenw.nl

Kleiner tekort Ruimte voor de rivier

Vallei & Eem bezorgd 
over bekenbeleid rijk
Waterschap Vallei & Eem maakt zich zorgen om het 
plan van het Rijk om langs beken op de zandgronden 
een strook van vijf meter aan te wijzen als teelt- of 
mestvrije zone. Het waterschap verwacht dat de 
maatregel het zorgvuldig verworven draagvlak voor 
het Lozingenbesluit sterk zal doen afkalven. 
Vallei & Eem reageert daarmee op het voornemen 
van het ministerie van VROM om het Lozingen-
besluit open teelt en veehouderij op 1 januari 2006 
in die zin te wijzigen. Met de individuele waterschap-
pen is nooit overlegd over de aanscherping, stelt 
het waterschap. Ook de voorlichting aan de boeren 
is niet van de grond gekomen. Als een dergelijke 
maatregel nodig mocht zijn, moet er in ieder geval 
een fi nanciële compensatie tegenover staan. Vol-
gens het waterschap zijn er alternatieven die beter 
aansluiten op de ecologische doelstellingen. Verder 
wijst Vallei & Eem er alvast op dat de controle op het 
niet na leven van zulke maatregelen geen taak van 
het waterschap is, maar van de Algemene Inspectie-
dienst. 
Vallei & Eem wenst op korte termijn overleg tussen 
de waterschappen en de ministeries van VROM en 
LNV.

meer informatie: 
Waterschap Vallei & Eem, 
afdeling communicatie, 
Ton Melgers, tel. (033) 434 63 29

de overdiepse polder



In 1997 nog zijn de dijken rond de Noordwaard, gelegen aan de rand van de Biesbosch, 
verzwaard. Dat was een onderdeel van het Deltaplan grote rivieren. Nu is besloten 
diezelfde dijken over een paar jaar te verlagen of zelfs geheel af te graven.
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Over een lengte van twee kilometer zal de dijk langs de 
Nieuwe Merwede worden verlaagd van 6 tot 2 meter 
+ NAP. Daardoor krijgt de Rijn direct stroomafwaarts van 
Werkendam volop de ruimte wanneer er veel water is af 
te voeren. De rivier splitst zich dan niet langer in twee 
stromen – via de Beneden Merwede richting Hoek van 
Holland, en via de Nieuwe Merwede richting Haring-
vlietsluizen –, maar krijgt er een derde uitweg bij: naar de 
Biesbosch.
‘Daar moet de Noordwaard wel geschikt voor worden 
gemaakt’, legt André Rijsdorp, procesbegeleider van het Bu-
reau Benedenrivieren uit. ‘Jammer dat er in de jaren zestig 
een ruilverkaveling is geweest, want zoals het gebied er 
vóór die tijd uitzag, was het prima geschikt geweest voor 
de functie die we er nu aan willen geven.’
Zo’n vijftig jaar geleden zijn de afzonderlijke polders en 
poldertjes in dit vroegere deel van de Biesbosch van een 
gezamenlijke ringdijk voorzien. De kleinere kreken zijn 
vervolgens dichtgeschoven. Daardoor ziet de Noordwaard 
er nu uit als een weidse landbouwpolder, waar hier en 
daar boerderijen op heuvels boven het landschap uitrijzen, 
maar waar ook moderne boerenschuren op maaiveld-
hoogte staan. Rijsdorp: ‘En juist die laag gelegen huizen en 
boerderijen zullen moeten verdwijnen, want als straks de 
Noordwaard is heringericht, lopen die een te groot risico 
dat ze in het water komen te staan.’ Ruwweg eenderde 
van alle bebouwing zal moeten worden afgebroken. ‘We 

praten over twintig à dertig huizen en boerderijen die weg 
moeten, dan wel ergens anders opgebouwd moeten wor-
den, want dat is de voorwaarde die de bewoners hebben 
gesteld: wie wil kan er blijven wonen, al zal dat niet altijd 
op dezelfde plek zijn.’

Koploper
Ook rond Gorinchem was het in 1995 precair, doordat het 
winterbed van de Boven Merwede nauwer is dan dat van 
de Waal. Vanaf slot Loevestein tot voorbij Werkendam is de 
rivier over een afstand van bijna tien kilometer een fl essen-
hals. Daardoor kroop het water die laatste dag van januari 
zo hoog tegen de dijken op, dat de toestand voor de nieuw-
bouwwijk Gorinchem-Oost bedreigend werd en de bevol-
king ook hier moest worden geëvacueerd. Nog slechts tien 
centimeter stak de kruin van de dijk boven het water uit. 
In de studie om de benedenrivieren geschikt te maken 
voor de afvoer van 16.000 – en op de lange termijn zelfs 
18.000 – kubieke meter per seconde (bij Lobith), zijn rond 
Gorinchem tal van projecten onderzocht, waarvan diverse 
in de Biesbosch. De ingrijpendste – maar tevens de meest 
omstreden oplossing – was de aanleg van een groene rivier 
door het Land van Heusden en Altena die het water van de 
Waal ten zuiden van Woudrichem en Werkendam naar de 
Biesbosch zou voeren.
Uiteindelijk gooide de oplossing Noordwaard de hoogste 
ogen en inmiddels heeft het project de status ‘koploper’ ge-

Water bij Gorinchem zakt dankzij Noordwaard

er blijft nog 750 hectare landbouwgrond over in de noordwaard
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kregen. Dat wil zeggen dat het uitwerken van de plannen 
niet hoeft te wachten op de uitkomst van de PKB Ruimte 
voor de Rivier. 

Mini-polders
Op de 1700 hectare landbouwgrond die de Noordwaard telt, 
oefenen 23 boeren hun bedrijf uit. Voor hoeveel van hen er 
emplooi blijft, als de plannen zijn uitgevoerd, kan Rijsdorp 
niet zeggen. ‘We gaan nu de fase in, waarin we varianten 
uitwerken. Een ruwe inschatting is dat er grofweg 750 
hectare landbouwgrond overblijft, dus dat is een flinke 
aderlating.’ In sommige varianten blijven er twee of meer 
mini-Noordwaardjes over. Binnen die omkade polders 
blijft akkerbouw mogelijk, terwijl in de onbeschermde 
delen nog vormen van veehouderij mogelijk zijn. ‘In feite 
is alles nog mogelijk, het hangt er maar van af hoeveel van 
de vroegere poldertjes en kreken – met mooie namen als 
Kievitswaard, Keizersguldenwaard of de Bevert – je weer 
zichtbaar wilt maken.’ 
Welke variant ook wordt gekozen, vast staat dat het mee-
stromend maken van de Noordwaard flink bijdraagt aan 
het verlagen van de waterstand ter hoogte van Gorinchem. 
‘Waar we in andere gevallen al blij zijn als de aanleg van 
een nevengeul of het verlagen van een uiterwaard een 
effect van enkele centimeters heeft, praten we hier over 
decimeters. Een meestromende Noordwaard zorgt voor een 

verlaging van dertig centimeter bij Gorinchem, en heeft 
zelfs nog een beetje effect voor Tiel. Als de Noordwaard in 
1995 al beschikbaar was geweest, was er voor Gorinchem 
geen vuiltje aan de lucht geweest.’ 

Plasdras
Het water van de Nieuwe Merwede dat bij hoge rivier-
afvoeren de Noordwaard binnenstroomt, moet er ook weer 
uit kunnen. ‘Daartoe zullen de dijken in het zuiden en 
westen worden weggehaald’, vervolgt Rijsdorp. ‘Aan die 
kanten ontstaan open verbindingen met de kreken van de 
Biesbosch. Van die zijde krijgt het water constant toegang 
tot de Noordwaard. Zelfs tijdens eb zullen delen van de 
Noordwaard plasdras staan. Daarnaast zal de rivier zeker 
tien keer per jaar over de verlaagde dijk in het noorden 
stromen. Dan ontstaat er een brede rivierarm die zich een 
weg zoekt over de laagste delen. Het is namelijk niet de 
bedoeling dat we land gaan afgraven, althans niet in het 
kader van Ruimte voor de rivier. Er komen dus geen voor-
bedachte geulen die het water door de Noordwaard leiden.’
Romantici die in dit plan een terugkeer van de ongetemde 
Biesbosch zien, stellen het zich volgens Rijsdorp te mooi 
voor. ‘Het is niet zo dat er in de Noordwaard uitgestrekte 
rietgorzen of wilgenbossen zullen ontstaan, want hoog-
opgaande vegetatie remt de waterafvoer en dat zou strijdig 
zijn met de primaire functie die de Noordwaard krijgt.’  

in deze variant blijven enkele mini-noordwaarden over – de lichtgroen gekleurde polders



Duivels dilemma
In het proces dat voorafging aan de aanwijzing tot koplo-
perproject, hebben de bewoners van de tachtig boerderijen 
en huizen in de Noordwaard een moeilijke afweging moe-
ten maken. ‘Het begon allemaal zo’n drie jaar geleden, toen 
we op zoek gingen naar de beste oplossing om de beneden-
rivieren meer ruimte te geven. We hebben toen ontwerp-
sessies belegd met overheden en belangenorganisaties om 
te horen welke belangen bij hen speelden. De vraag was 
hoe die waren te combineren met onze plannen, wanneer 
deze hun beslag zouden krijgen.’
Al snel werd duidelijk dat een groene rivier door het Land 
van Heusden en Altena gevoelig lag en dat niemand daar 
iets in zag. Als alternatief kwam het plan voor de Noord-
waard bovendrijven, hetzelfde gebied waarvan in de 
nasleep van 1993 en 1995 toch al delen waren vergraven 
tot nevengeul van de Nieuwe Merwede. Rijsdorp: ‘Op de 
eerste bewonersavond voor de Noordwaard, in septem-
ber 2003, gaven de bewoners aan dat ze voor een duivels 
dilemma stonden. Aan de ene kant wilden ze de plannen 
zo ver mogelijk van zich af duwen, anderzijds wisten ze 
dat het er toch een keer van zou komen en dat de schaduw 
van de plannen al die tijd over hen heen zou vallen. Die 
onzekerheid sprak hen evenmin aan en daarom gaven ze 
te kennen dat de ingreep dan ook maar zo snel mogelijk 
moest worden uitgevoerd.’ Onder die voorwaarde van 
“snel duidelijkheid”, plus de eis dat iedereen die dat wilde, 
er moest kunnen blijven wonen, stemden zij in met het 
opofferen van “hun” Noordwaard voor de veiligheid van de 
bewoners van het rivierengebied.

Verkassen
Tejon de Regt (27) is zo’n bewoner. Samen met zijn vader 
heeft hij een akkerbouwbedrijf. Op tachtig hectare ver-
bouwen ze aardappelen, bieten, tarwe, vlas, graszaad, rode 
kool en erwten. ‘“Weer een plan”, was onze eerste reactie, 

‘want we hebben in de 35 jaar dat we hier boeren, heel wat 
plannen over ons heen gehad. Die zijn allemaal weer van 
tafel gegaan, maar van dit plan zagen we al snel in dat het 
een blijvertje zou zijn. Op dat moment kun je twee dingen 
doen: er dwars voor gaan liggen of meepraten. Voor die 
laatste opstelling hebben verreweg de meeste bewoners 
van de Noordwaard gekozen. Dan weet je in ieder geval 
wat er speelt en kun je nog invloed uitoefenen.’
Nog altijd is De Regt geen voorstander van het plan, maar 
net als de meeste van zijn collega’s is hij ervan overtuigd 
dat dit eens het lot van de Noordwaard zal zijn. ‘En dan 
kun je maar beter zo snel mogelijk weten waar je aan toe 
bent. Wat dat betreft vind ik het goed dat het besluit tot 
aan wijzing als koploper er nu ligt.’
Voor hem zelf betekent uitvoering van de plannen dat hij 
zal moeten verkassen. ‘Voor ons soort bedrijf is hier geen 
plaats meer. Van enkele collega’s weet ik dat zij nog moge-
lijkheden zien om in buitendijks gebied te blijven boeren. 
Zij denken dan aan een combinatie van extensieve vee-
teelt met de verbouw van gewassen voor biomassa of met 
recreatieactiviteiten. En natuurlijk zijn er boeren die ermee 
stoppen als het zo ver is. Mijn inschatting is dat iets minder 
dan de helft denkt hier door te kunnen gaan, de rest stopt of 
vertrekt.’
Voor De Regt persoonlijk betekent het dat hij voor de tweede 
keer moet verhuizen als gevolg van dergelijke plannen. 
‘Mijn vader moest indertijd weg uit het Munnikenland, 
omdat daar de dijk werd verzwaard. Als we straks opnieuw 
wegmoeten, dan wil ik beslist naar een plek waar ik niet 
opnieuw te maken zal krijgen met water.’ 

WvW

meer informatie:
Rijkswaterstaat, RIZA, André Rijsdorp, tel. (0320) 29 83 59
Tejon de Regt, tel. (0183) 50 25 63

Nu ook de Eerste Kamer heeft inge-
stemd met het wetsvoorstel voor de 
implementatie van de Kaderrichtlijn 
Water, verschijnt de KRW binnenkort in 
het Staatsblad en wordt hij van kracht. 
Als vervolgens de Europese Commissie 
daarvan op de hoogte is gesteld, heeft 
Nederland voldaan aan deze eerste en 
belangrijke verplichting uit de richtlijn. 

Het gaat puur om de strikte omzetting 
van de vereisten van de richtlijn in het 
Nederlandse recht. Er is geen aanvul-
lend nationaal beleid aan toegevoegd. 
Dit is ook regeringsbeleid. 
Vorig jaar stelde de Europese Com-
missie Nederland in gebreke, omdat 
de richtlijn niet tijdig was ingevoerd. 
Bovendien kondigde de Commissie aan 

de zaak voor te leggen aan het Hof van 
Justitie. Mogelijk is dit met de publica-
tie van de KRW in het staatsblad van 
de baan.

meer informatie: 
ministerie van V & W, Hoofddirectie Juri-
dische Zaken, Jan Spier, tel. (070) 351 83 62 

Eerste Kamer akkoord met invoering Kaderrichtlijn Water

Gedeputeerde Staten van Overijssel 
hebben gebieden aangewezen waar 
ruimte voor water moet blijven. In 
een voorontwerp voor de herziening 
van het streekplan en het waterhuis-
houdingsplan zijn zogeheten primaire 
watergebieden opgenomen. In zulke 
gebieden zijn geen nieuwe stedelijke 

uitbreidingen mogelijk, omdat de wa-
terfunctie daar belangrijker is. Verder is 
in dat voorontwerp een kader aange-
geven voor het Gewenste Grond- en 
Oppervlaktewaterregime. Dit GGOR 
geeft aan of het dagelijks waterbeheer 
moet worden gericht op landbouw- of 
natuurfuncties. Over het voorontwerp 

zijn reacties gevraagd aan gemeenten, 
waterschappen en provinciale advies-
commissies. Een ontwerp-herziening 
wordt naar verwachting deze maand 
ter visie gelegd. 

meer informatie:  
water@prv-overijssel.nl 

Overijssel wijst ruimte aan voor water
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De Nederlandse waterwetgeving is verbrokkeld. Elk sector binnen het waterdomein kent 
z’n eigen regeltjes en procedures. Na twintig jaar praten over de wens tot integratie gooide 
dit kabinet het roer om. De Integrale Waterwet komt er nu snel aan. Deze zomer ligt er een 
voorontwerp met een toelichting. Wat gebeurt er allemaal?
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Hoge verwachtingen van ‘superwaterwet’ 

‘Nederland leeft met water... en regelt het goed.’ Met die 
woorden geeft Jos van Dalen van het Directoraat-Gene-
raal Water aan waar het in wezen om draait. Onder zijn 
hoede krijgt de integrale waterwet vorm. De verbrokkelde 
wetgeving is deels verouderd, staat de uitvoerbaarheid in 
de weg en miskent de samenhang tussen de verschillende 
onderdelen van het waterbeheer.
In de praktijk is het denkbaar dat een bedrijf voor één en 
dezelfde activiteit toestemming nodig heeft op grond van 
de Grondwaterwet, de Wet op de waterhuishouding, de 
Wet verontreiniging oppervlaktewateren en de Wet beheer 
rijkswaterstaatswerken en zich ook nog eens moet wenden 
tot de provincie én het waterschap. Dat geeft niet alleen 
extra kosten, maar leidt vaak ook tot ergernis.
Modernisering van de waterwetgeving is nodig om betere 
aansluiting te vinden bij het waterbeleid voor de 21ste eeuw 
en om in de pas te kunnen lopen met de Europese regel-
geving die ons land keiharde doelstellingen oplegt. Acht 
wetten, waarvan sommige dateren uit het begin van de 
vorige eeuw, zullen worden samengebracht tot één nieuwe 
‘superwaterwet’. Oude namen als de Wet Droogmakerijen 
en Indijkingen, de Waterstaatswet 1900, maar ook de Wet 
verontreiniging oppervlaktewateren en de meer recente 
Wet op de waterkering verdwijnen daarmee uit de wet-
tenbundels. 

Van Dalen noemt drie belangrijke veranderingen: ‘Aller-
eerst wordt met de integratie bereikt dat de wetgeving nu 
samen optrekt met het beleid. Doel van het beleid is dat 
het watersysteem in 2015 op orde is. Dat doel wordt ook 
verwoord in de wet en die wet biedt instrumenten om het 
doel, met alle inspanningen die dat overigens kost, te ha-
len. Verder worden sommige zaken makkelijker gemaakt. 
Hierin ligt vooral de winst voor de burger en het bedrijfs-
leven, maar ook voor de overheidsdiensten onderling. Nu 
bestaan er nog vele, aparte vergunningstelsels en proce-
dures die het erg ondoorzichtig maken. Daaraan moet een 
einde komen door de vorming van één loket, het nog maar 
nodig hebben van één watervergunning en vermindering 
van administratieve lasten.’ Een bedrijf richt zich straks 
voor een vergunning voor het regionale watersysteem tot 
het waterschap en van daaruit vindt, waar nodig, afstem-
ming plaats met andere overheden.
Als derde punt noemt Van Dalen dat de wetgeving moet 
aansluiten bij de ontwikkelingen rond de afstemming 
tussen water, ruimtelijke ordening en andere aspecten 
van het omgevingsbeleid. ‘Echt nieuw en wezenlijk in de 
nieuwe wet wordt de bepaling dat in de planvorming de 
ruimtelijke opgaven voor water nadrukkelijk een plaats 
moeten krijgen. Met name de Tweede Kamer drong aan op 
aanzienlijke verbeteringen op dit punt.’

jos van dalen



Moordend tempo
Als projectleider die er voor moet zorgen dat de integrale 
waterwet nog in deze kabinetsperiode voor elkaar komt, 
realiseert Van Dalen zich terdege dat het wetgevings-
proces zich in een moordend tempo voltrekt. ‘Aan de ene 
kant vormt dat soms een dilemma, omdat er tijd nodig 
is voor het krijgen van draagvlak, anderzijds komt er ook 
veel los door dat tempo. Knelpunten komen onder deze 
tijdsdruk scherp naar voren. Er is sprake van een intensieve 
samenwerking met waterschappen en provincies en deze 
zitten er vanzelfsprekend bovenop. Datzelfde geldt voor de 
gemeenten die met het Nationaal Bestuursakkoord Water 
extra watertaken hebben gekregen.’ 
Nieuwe regels zijn vaak heikele punten in de discussies 
met de waterpartners. ‘Neem de regels over het planstelsel 
die nodig zijn voor de doorwerking van de wateropgaven in 
de ruimtelijke ordening. Die ontmoeten zowel bijval als te-
rughoudendheid’, geeft Van Dalen als voorbeeld. ‘Hetzelfde 
geldt voor het onderwerp Sturing en toezicht, waarbij Rijk 
en provincies vooraf kunnen aangeven waarmee in de 
waterbeheersplannen rekening moet worden gehouden. 
Het gaat dan om individuele aanwijzingen of algemene 
instructies, zoals ook de nieuwe Wet ruimtelijke ordening 
die kent. De autonomie van de waterbeheerders wordt 
daardoor overigens niet aangetast. Zij blijven zelf verant-
woordelijk voor de vormgeving van de uitvoering van hun 
waterbeleid. Door verplichte voortgangsrapportages van de 
waterbeheerders houden Rijk en provincies voortaan beter 
zicht op de uitvoering. Dat is ook van belang met het oog 
op de uitvoering van het Nationaal Bestuursakkoord Water 
en de Europese Kaderrichtlijn. Boetes die Brussel ons land 
oplegt wanneer de doelen niet gehaald worden, kunnen 
worden doorgeleid naar andere overheden.’

Andere punten van discussie raken de onderlinge bevoegd-
heden en de afbakening met de milieuwetgeving. Het 
hoofdwatersysteem blijft de zorg van Rijkswaterstaat. Voor 
het  regionaal waterbeheer is in beginsel als uitgangspunt 
gekozen dat alle uitvoerende taken bij de waterschappen 
worden ondergebracht. Van Dalen vertelt echter dat over de 
grondwateronttrekkingen sommige provincies aan de bel 
hebben getrokken. Zij bepleiten een uitzondering voor ont-
trekkingen uit het diepe grondwater voor consumptie en 
voor grote industriële onttrekkingen. Na afweging van alle 
voor- en nadelen is besloten vooralsnog hierin mee te gaan.
Ook de lozingsvergunningproblematiek, waarin heel wat 
regels moeten worden uitgedund, wordt kritisch gevolgd. 
Van oudsher hebben de waterschappen hierin een belang-
rijke taak. ‘In de afbakening met de milieuwetgeving’, zegt 
Van Dalen, ‘loop je al gauw tegen de noodzaak van politieke 
keuzes op. En die worden ook gemaakt.’ Qua modernisering 
is de lijn dat bij de opzet van de vergunningensystematiek 
liefst zo veel mogelijk algemene regels worden gehanteerd, 
zodat alleen voor zware gevallen aparte procedures gelden.

Cultuuromslag
De vereenvoudiging van de waterwetgeving en de omslag 
naar het gebruik van instrumenten die ook in de ruimtelij-
ke ordening worden gebruikt, zal voor de waterwereld een 
hele verandering zijn. Waterschappen en gemeenten, die 
al nauw samenwerken, krijgen nog meer met elkaar te ma-
ken. De gemeenten worden vooruitlopend op de integrale 
waterwet ook nog belast met taken uit het waterbeheer: de 
zorgplichten voor hemelwater en voor grondwater in het 
stedelijk gebied. Daar wordt hen een financiële grondslag 
voor geboden. Ook staan de gemeenten aan de lat voor 
maatregelen om de wateropgave in het domein van de 
ruimtelijke ordening en het milieubeheer te volbrengen. 
Voor de burger wordt ook duidelijker waar hij of zij moet 
zijn. 
‘De merknaam van de nieuwe wet ligt goed. Maar een goed 
overzichtsbeeld van wat er nu anders geregeld wordt, ont-
breekt nog bij velen. We moeten duidelijk maken wat je er 
mee kan in de praktijk. En als we er in slagen dat de gebrui-
kers zelf gaan ervaren welk voordeel de wet hen brengt’, zo 
zegt Van Dalen tot slot, ‘dan ben ik heel tevreden!’

KP

meer informatie:

Jos van Dalen, tel. (070) 351 89 73 

jos.van.dalen@minvenw.nl
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tijdpad integrale waterwet

2005

eind juni concept gereed

juli-oktober  wetgevingstoets, interdeparte- 
 mentale toetsing, advies Overleg-
 orgaan Water en Noordzee en Com- 
  missie van Advies voor de Water 
 staatswetgeving, inspraak

november Rijksmilieuhygienische Commisie/ 
 Rijksplanologische Commisie en  
 Raad voor de Ruimtelijke Ordening
 en Milieubeheer

december ministerraad

2006

januari-april Raad van State

juli indiening bij de Tweede Kamer

w
et

ge
vi

n
g



al
fr

ed
 v

an
 h

al
l

di
jk

gr
aa

f w
at

er
sc

ha
p 

hu
nz

e 
en

 a
a’

s

Liever maatwerk per wijk
Het afkoppelen van regenwater kent kwantiteits- en kwa-
liteitsaspecten. De eerste betreffen het verminderen van 
de aanvoer op de zuiveringsinstallatie, alsmede het goed 
omgaan met het hemelwater dat intrinsiek deel uitmaakt 
van het watersysteem. ‘Liever in systeem dan in keten’, zou 
de slogan kunnen zijn.
De tweede zien toe op de mate van vervuiling die mogelijk 
optreedt in dat watersysteem. Immers, de schakel van de 
zuivering valt weg, het afgekoppelde hemelwater komt 
rechtstreeks terug in het systeem, in casu het grondwater. 
Overigens haalt de zuiveringsinstallatie niet alle schadelijke 
stoffen uit het via de keten aangevoerde hemelwater. Het 

voorzorgs- en niet-afwentelingsbeginsel eist dat bodem- en 
grondwatersysteem niet slechter worden van een ‘directe 
lozing’ van hemelwater. Het komt derhalve aan op een  
weging van te behalen doelen: minder hemelwater op 
het riool verlaagt de zuiveringskosten en doet recht aan 
duurzaam watersysteembeheer in bebouwd gebied. Daar-
tegenover staat dat zorgvuldig moet worden gewogen of er 
geen milieuschade optreedt door de afkoppeling. Marchan-
deren met kwaliteitsdoelstellingen is uit den boze, wanneer 
overheden zichzelf serieus nemen. Liever maatwerk per 
woonwijk en sturing via bouwvoorschriften.

stelling
‘Meer afkoppelen? Dan ook minder 
strenge waterkwaliteitsdoelstellingen’

Integrale afweging
Afkoppelen is een goede zaak. We zullen ons echter steeds 
kritisch de vraag moeten blijven stellen waarom we dat 
willen. Het voorkomt dat verontreinigd afvalwater en 
relatief schoon regenwater worden gemengd. Het doet 
de overstortingen van ons rioolsysteem verminderen, die 
steeds minder maatschappelijk worden geaccepteerd. 
Allemaal prima. Maar dan ook minder strenge waterkwa-
liteitsdoelstellingen? Dat kan natuurlijk niet waar zijn. 
De waterkwaliteitsdoelstellingen worden steeds meer 
Europees bepaald, waarbij we vooral moeten denken aan 
de Europese Richtlijn Stedelijk Afvalwater (1991) en de Ka-
derrichtlijn Water (2000). Het afkoppelen dient integraal 
te worden meegenomen in de besluitvorming om aan de 
Europese normen te kunnen voldoen. Afkoppelen kan 

daar een belangrijke bijdrage aan leveren, maar we 
zullen dat wel moeten blijven afwegen tegen andere 
mogelijk te nemen maatregelen. Of anders gezegd: hoe 
we met zo min mogelijk kosten een zo groot mogelijke 
rendement kunnen behalen. In deze afweging zullen 
kosteneffectiviteitsanalyses belangrijk gereedschap zijn. 
Vooral in Nederland zullen we daar nog heel wat ervaring 
mee moeten opdoen. Voor mij geeft deze discussie het 
grote belang aan dat ook de lokale waterbeheerders veel 
actiever moeten deelnemen aan de implementatie van 
de Europese regelgeving. Het afkoppelen is geen lokaal 
probleem meer, maar iets wat we gezamenlijk in een 
(deel)stroomgebied moeten afspreken. Dit is de werkelijke 
uitdaging van het waterbeleid in de 21e eeuw. 
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Bezinnen op doel 
Bij een stelling als deze is het goed om ons weer eens te bezinnen op 
ons doel. En daarmee bedoel ik de reden waarom we ons ten doel 
hebben gesteld om hemelwater af te koppelen. Het is namelijk nooit 
een doel op zich. Er is een oorzaak die nadelige gevolgen heeft en dus 
is er een oplossing bedacht. En die oplossing is afkoppelen. Vervolgens 
lijkt het mij wel wenselijk om ook over de bijeffecten van de oplossing 
na te denken! Een van die bijeffecten is de waterkwaliteit. Maar de 
waterkwaliteit bijstellen kan ook weer andere effecten veroorzaken die 
misschien negatief doorwerken op andere onderdelen. Op het eerste 
gezicht kan ik instemmen met deze stelling, maar er is wel een maar. En 
die maar is de vraag hoe groot het addertje onder het gras is of wordt 
met het bijstellen van de waterkwaliteit. Misschien komen we dan tot 
de conclusie dat het verstandig is om ook bij afkoppelen alle bijeffecten 
eerst eens goed onder de loep te nemen en ook daarbij steeds weer te 
kijken naar nut en noodzaak!

Boemerang
De nadelen van niet afkoppelen zijn duidelijk. Bij heftige regenval 
lopen riooloverstorten over. Beelden van dooie vis in de sloot. En 
RWZI’s die een absurd aantal kubieke meters water te verwerken 
krijgen. Maar ook komt het regenwater veel te snel op onze kana-
len, beken en rivieren. Dus waar we naartoe moeten is afkoppe-
len: regenwater de grond in of lozen op een stadsvijver. Het levert 
soms een bijdrage aan de verdrogingsbestrijding en leidt tot 
minder piekbelasting op RWZI’s en op ons oppervlaktewater. Het 
gloednieuwe gemeentehuis van Schouwen-Duiveland heeft een 

zinken dak. Laten  we nu eens beginnen met die glossy trend in 
bouwen  –  zinken en zelfs koperen daken – de kop in te drukken. 
En zeker een gemeente zou als overheid het goede voorbeeld 
moeten geven. Maar regenwater is ook verontreinigd door fijn 
stof en nutriënten in de atmosfeer. De oorzaken daarvan noem ik 
‘macro’, dat probleem kunnen individuele gemeenten of bedrijven 
niet oplossen. Daarmee komt de opgave als een boemerang terug 
op het bordje van de staatssecretaris. ja
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Toelichting
Toelichting
In juni 2004 stuurde staatssecretaris Van Geel de Regenwaterbrief 
aan de Tweede Kamer. Daarin staat de zinsnede: Wel moet worden 
voorkomen dat overdreven aandacht voor verontreiniging van 
lokaal geloosd regenwater het anders omgaan met regenwater 
frustreert. Goede verstaanders bij waterschappen en gemeenten 
hebben aan dit halve woord genoeg om de conclusie te 
trekken: als afkoppeling op hoge voorzuiveringskosten 
stuit, moet de waterkwaliteitsdoelstelling maar omlaag. 
Aan water dat direct op het oppervlaktewater of in de 
grond wordt geloosd, worden namelijk eisen gesteld, in 
tegenstelling tot aan water dat in het riool verdwijnt. 
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Baggeren is duur, maar loont
Baggeren loont. De baten voor de 
scheepvaart en de landbouw zijn groter 
dan de kosten die gemaakt moeten 
worden om de achterstand in het bag-
geren weg te werken. Ook de natuur 
profi teert. Dat is de uitkomst van de 
analyse van de maatschappelijke kos-
ten en baten die de regering heeft laten 
uitvoeren. Het Centraal Plan Bureau 
onderschrijft de uitkomsten.

Het Tienjarenscenario Waterbodems 
(2002) gaf nog eens aan hoe hard het 
nodig is dat er gebaggerd wordt. Alleen 
al om bij te kunnen houden wat er op 
de bodems van rivieren, havens, meren, 
grachten, singels en sloten bezinkt, 
moet jaarlijks 9,1 miljoen m3 bagger 
worden verwijderd. Daar bovenop zou 
nog eens 107 miljoen m3 aan ‘oude’ bag-
ger moeten worden weggewerkt. Met 
een dergelijke structurele aanpak van 
de baggeropgave zijn enorme bedragen 
gemoeid. Het kabinet wilde daarom 
eerst inzicht krijgen in het rendement 
van dergelijke investeringen. Daartoe 
heeft het een analyse van de maat-
schappelijke kosten en baten (MKBA) 
laten uitvoeren. 
Er zijn vier alternatieven onderscheiden. 
De eerste gaat alleen uit van het bag-

geren van de jaarlijkse aangroei, terwijl 
de andere drie varianten daar nog een 
schepje bovenop doen, namelijk het 
opruimen van de oude voorraad bagger 
in tien, vijfentwintig of veertig jaar. 
De kosten voor het bereiken van een 
evenwichtssituatie – evenveel baggeren 
als er jaarlijks aan sediment bijkomt 
– bedragen volgens de MKBA jaarlijks 121 
miljoen euro. Aangezien er nu elk jaar 58 
miljoen euro aan baggerwerk wordt uit-
gegeven, is er 63 miljoen extra nodig om 
de evenwichtssituatie te bereiken. Dat 
is veel geld, maar tegenover deze kosten 
staan elk jaar minimaal 124 miljoen euro 
aan opbrengsten, zo schat de MKBA. 
Vooral de beroepsvaart en de landbouw 
hebben baat bij het niet verder oplopen 
van de achterstand. 

Achterstand
Het wegwerken van de historische 
voorraad binnen tien jaar gaat elk jaar 
65 miljoen euro kosten. Als dit karwei 
over vijfentwintig jaar wordt uitgespreid, 
zakken de jaarlijkse kosten tot 26 miljoen 
euro. Hoeft de boel pas in 2046 op orde 
te zijn, dan zijn de kosten nog 16 miljoen 
euro per jaar. 
Het wegwerken van de achterstanden 
heeft als positieve uitwerking dat de 

natuur erop vooruit gaat, omdat alle 
opgehoopte, vaak verontreinigde bagger 
uit het watersysteem verdwijnt. Verder 
stelt de MKBA dat de kosten van het 
baggerwerk omlaag kunnen als er goed-
kopere bestemmingen voor te vinden 
zijn. Ook helpt het als de regel geving 
wordt versimpeld, want de vele en 
bovenal strenge regels voor verwerking 
drijven de baggerkosten op.

Adviezen
Drie instanties hebben adviezen uitge-
bracht over de MKBA. 
Het Centraal Planbureau onderschrijft 
de hoofdconclusies en de methodische 
juistheid. De Adviescommissie Water 
(ACW) vindt dat de MKBA duidelijk 
aangeeft dat extra baggeren voor de 
verbetering van de vaarwegen baten 
oplevert, maar dat er  onzekerheden 
zijn voor landbouw, natuur, recreatie en 
stedelijk waterbeheer. Het advies van de 
ACW luidt om de hoogste prioriteit te 
geven aan de aanleg van stortcapaciteit. 
De regionale partners binnen het 
Bestuurlijk Overleg Waterbodems ten 
slotte verwelkomen de studie. Bestuur-
ders, afkomstig van VNG, IPO en Unie 
van Waterschappen, adviseren het kabi-
net zo veel mogelijk bestemmingen voor 
baggerspecie te vinden en de bagger-
kosten te verlagen door minder regels te 
geven. Daarnaast raden de bestuurders 
aan om de scheepvaart sector te laten 
meebetalen. Ook adviseren zij het rijk 
om meer geld beschikbaar te stellen 
voor lagere overheden zodat die zich 
gestimuleerd voelen om meer te gaan 
baggeren. 

meer informatie:
Ministerie van V&W, DG Water, 
Lilianne van Sprundel 
Lilianne.van.Sprundel@minvenw.nl

De Werkgroep Evaluatie Watertoets is gestart met 
de landelijke evaluatie, zoals afgesproken in het Na-
tionaal Bestuursakkoord Water. In de werkgroep zijn 
provincies, waterschappen, gemeenten, VROM, LNV 
en Rijkswaterstaat vertegenwoordigd. De evaluatie 
moet in beeld brengen hoe effectief de watertoets is 
en hoe het proces in de praktijk verloopt. De evaluatie 
is zowel bedoeld om verantwoording af te leggen als 
om van te leren. DG Water coördineert de evaluatie, 
waarvan de resultaten eind 2006 bekend zullen zijn. 

Tot de activiteiten behoren interviews met betrokken 
organisaties en overheden, casestudies van ruimtelij-
ke planprocessen en analyses van ruimtelijke plannen 
en daarbij gegeven wateradviezen. 

meer informatie:
Rijkswaterstaat, RIZA, 
Judith van Dijk, tel. (0320) 29 83 70 en 
Bertien Broekhans tel. (0320) 29 83 91
www.watertoets.net

Evaluatie Watertoets begonnen
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De Tweede Kamer vindt dat de risico’s 
en financiële gevolgen voor de water-
huishouding van ingrepen beter tot 
uiting moeten komen in de ruimtelijke 
ordening. Daarom verschijnt naar 
verwachting eind 2005 een aanvulling 
op de Handreiking Watertoets. 

Bij de behandeling van de Nota Ruimte 
heeft de Tweede Kamer aangegeven 
dat in de ruimtelijke besluitvorming 
de risico’s voor de waterhuishouding 
en de kosten van het beperken hiervan 

zwaarder moeten wegen. Vooral bij 
het maken van een keuze wáár grote 
nieuwbouwprojecten moeten komen, 
wil de Kamer betere waarborgen voor 
de waterbelangen. De regering heeft 
toegezegd de tekst van de Nota Ruimte 
aan te passen.
Daarmee krijgt water een sterkere 
plaats in de ruimtelijke ordening. Pro-
vincies, gemeenten en waterschappen 
moeten bij locatiekeuzes en herinrich-
ting van bebouwd gebied een analyse 
maken van de risico’s wat betreft 

verdroging, overstromingen en overlast 
van grond- of oppervlaktewater. Ook 
moeten zij aangeven hoeveel geld 
er is gemoeid met het beperken van 
deze risico’s om zo nadelige effecten 
op het grond- en oppervlaktewater te 
voorkomen, dan wel te verminderen en 
te compenseren. 

meer informatie: 
ministerie van V&W,  DG Water, Jelte Bosma, 
tel. (070) 351 82 01, jelte.bosma@minvenw.nl 

Sterkere plaats water in ruimtelijke besluitvorming

Bij Wesepe in Overijssel is het project ‘Boeren met Water’ 
van start gegaan. Landbouwgrond wordt geschikt gemaakt 
om bij hoge afvoer tijdelijk water vast te houden. In drogere 
tijden kan het vee er gewoon grazen. De boer ontvangt van 
het waterschap een vergoeding voor zijn rol als ‘water-
beheerder’. Het proefproject duurt vier jaar. 

De landinrichtingscommissie wil in het landinrichtings-
gebied Olst-Wesepe veel landbouwgrond de dubbele 
bestemming landbouw en waterberging geven. Onder-
zoeksinstituut Alterra heeft de mogelijkheden onderzocht 
en die blijken er in ruime mate te zijn. Op verzoek van de 
commissie heeft de Dienst Landelijk Gebied samen met 
het waterschap Groot Salland het plan uitgewerkt. Op het 
melkveebedrijf van Bertus en Minie Kerkmeijer wordt onge-
veer 4 hectare grond langs twee waterwegen ingericht voor 
waterberging. Bij hoge waterstanden komt hier regelmatig 
rond de 40 centimeter water te staan. Nu nog hebben de 
watergangen een smal en diep profiel om het water snel 
af te voeren. Deze watergangen worden ondieper gemaakt 
en daarnaast komt er ruimte voor waterberging.  Vier jaar 
lang zullen Alterra en het waterschap de gevolgen van deze 
vorm van waterbeheer voor de bedrijfsvoering en de water-
huishouding onderzoeken. 

Het idee van ’Boeren met Water’ is opgenomen in het 
reconstructieplan Salland-Twente. Ook de reconstructie-
commissie en de provincie Overijssel zien kansen voor  
deze ‘blauwe dienst’. 
Iedereen profiteert: de boer omdat het land extra op-
brengsten genereert en het waterschap Groot Salland 
omdat het op deze manier minder hoeft te investeren in 
waterbeheer. 

meer informatie:
Waterschap Groot Salland, tel. (038) 455 72 00

Proefproject ‘Boeren met water’ gestart

De overheden kunnen kiezen uit vier be-
leidsopties bij het beantwoorden van de 
vraag hoe zij de risico’s kunnen beheer-
sen van kustafslag en overstroming in de 
buitendijkse delen van kustplaatsen. De 
mogelijkheden lopen uiteen van het alles 
binnen de hoofdwaterkering brengen 
tot en met het leggen van het risico bij 
bewoners en ondernemers.

In dertien kustplaatsen staan sommige 
gebouwen zo dicht aan zee dat ze buiten-
dijks staan. Soms gaat het om eenvou-
dige strandtenten, maar soms gaat het 
ook om huizen en bedrijven. Zo wonen 
er alleen al in Katwijk 3000 mensen 
buitendijks. 
Daar komt bij dat die kustplaatsen zich 
willen ontwikkelen, maar tegelijkertijd 
stijgt de zeespiegel. De risico’s nemen dus 
toe. Gezien de plicht van de overheid om 
de levens en goederen van haar burgers 
te beschermen, hebben de betreffende 
gemeenten, provincies, waterschap-

pen en enkele ministeries zich de vraag 
gesteld hoe deze risico’s het best kunnen 
worden beheerst. Vorig jaar november is 
in het Scheveningse Kurhaus – ook zo’n 
buitendijks gelegen gebouw – een zoge-
heten directeurenconferentie belegd.
Als vervolg op die bijeenkomst worden 
vier beleidsopties uitgewerkt. 
In de zogeheten Communicatievariant 
beperkt de rol van de overheden zich tot 
het geven van uitgebreide informatie aan 
bewoners en ondernemers over de risico’s 
die ze lopen. Iedereen mag bouwen wat 
hij wil – mits dat geen schade toebrengt 
aan de kustverdediging – en moet zich 
zelf maar verzekeren. Daarbij zal de 
overheid bij de verzekeraars pleiten voor 
een redelijk tarief. De Consolidatievari-
ant voorziet in het op peil houden van 
de kustverdediging. Fysieke maatregelen 
moeten ervoor zorgen dat het niet onvei-
liger wordt dan het nu is. Iets verder gaat 
de Maatwerkvariant: deze biedt minimaal 
het huidige beschermingsniveau, maar 

op plekken waar veel belangen in het 
geding zijn, gebeurt iets extra’s om dit 
beschermingsniveau verder te verhogen. 
In zowel de Consolidatievariant als de 
Maatwerkvariant zal de overheid wel 
beperkingen opleggen aan nieuwbouw-
projecten om zo de potentiële schade 
niet ook te vergroten.
In de Binnendijksvariant wordt buiten-
dijks wonen als onverantwoord be-
schouwd. Aangezien de overheid in het 
verleden de bebouwing heeft toegestaan, 
moet zij die nu adequaat beschermen 
door het hele buitendijkse gebied binnen 
de dijkring te brengen. Als dat te duur is, 
moet de bebouwing worden gesloopt.
Naar verwachting neemt het Bestuurlijk 
Overleg Kust binnenkort een besluit over 
deze hoofdrichtingen. 

meer informatie: : 
ministerie van V&W, DG Water,  
Sjoerd Hoornstra, 
Sjoerd.Hoornstra@minvenw.nl 

Vier manieren om de risico’s van kustplaatsen te beheersen

de openingsceremonie
foto : waterschap groot salland



Het water van het Veerse Meer is zouter, 
zuurstofrijker, minder troebel en stinkt in 
het najaar ook nog eens aanzienlijk minder. 
Dat alles is te danken aan twee betonnen 
kokers met de afmetingen van een fi ets-
tunnel – een kunstwerk dat ruim twintig 
miljoen euro heeft gekost en dat dankzij 
de commissaris van de koningin in Zeeland 
geen Doorlaatmiddel Zandkreekdam is gaan 
heten.

Op 23 juni 2004 werd het Veerse Meer weer een beetje het 
Veerse Gat. Op die dag stelde staatssecretaris van Verkeer 
en Waterstaat Melanie Schultz van Haegen het doorlaat-
middel in de Zandkreekdam in gebruik, waarmee zij de af-
sluiting van het zeegat tussen Noord- en Zuid-Beveland (in 
1961) enigszins terugdraaide. De dam laat weer water door. 
Als het hoog water is in de Oosterschelde, stroomt er door 
twee kokers zeewater het Veerse Meer in. Bij eb loost het 
meer zijn water door de kokers op de Oosterschelde. Krap 
een jaar later lijken dankzij deze verversing de waterkwali-
teitsproblemen die zich spoedig na afsluiting van het meer 
openbaarden, vrijwel opgelost. Grotendeel verdwenen zijn 
algengroei, vissterfte, zuurstofl oosheid en een sterk schom-
melend zoutgehalte.
‘Toen we in de jaren zestig met de Deltawerken begonnen, 
ging het alleen maar om het waarborgen van de veilig-
heid’, vertelt Eugène Daemen, coördinator waterbeleid 
van Rijkswaterstaat Zeeland. ‘Zeker bij de afsluiting van de 
Zandkreek en het Veerse Gat speelden andere overwegin-
gen dan waterkwaliteit. Deze afsluitingen waren immers 
de eerste Deltawerken. Toen ging het vooral om de vraag 
of we het technisch wel voor elkaar kregen om de zeegaten 
met hun sterke stroming te beteugelen.’

Brak
Met de afdamming van het Veerse Gat veranderde het zee-
gat in een brak meer met een zomerpeil rond NAP, dat 
’s winters zeventig centimeter werd verlaagd om het neer-
slagoverschot van de omliggende polders makkelijker op 
het meer te kunnen lozen. ‘Juist die aanpassing van het peil 
geeft problemen’, vervolgt Daemen. ‘Als in oktober het peil 
vrij abrupt omlaag gaat, valt alles bij elkaar zo’n 300 hectare 
droog. Dat zorgt onder andere voor afstervende planten en 
dat geeft weer stankoverlast.’
Een ander probleem is dat het vele water dat de gemalen op 
het Veerse Meer uitslaan, het zoutgehalte verlaagt. Voor het 
Veerse Meer bedroeg het zoutgehalte tot afgelopen jaar ’s zo-
mers 12 promille, wat al lager is dan de 18 à 20 promille van 
de Oosterschelde. Maar in het winterhalfjaar kon het zakken 
tot 6 promille, waarmee het meer als brak kon worden 
geclassifi ceerd. Daemen: ‘Een gevolg van deze schommelin-

gen is dat de soortenrijkdom sterk is afgenomen. Sommige 
soorten wormen, zoals zagers en leeglopers, en ook algen 
zijn achteruit gegaan, terwijl anderzijds zeesla, die goed 
tegen wisselende zoutgehalten bestand is, fl oreerde. Zeesla 
gedijde bovendien goed dankzij de toestroom van nutriën-
ten uit de landbouwpolders. Zwemmers, vissers en surfers 
klaagden erover, want op sommige plaatsen vormde zeesla 
bijna een oerwoud. Plus dat bij het afsterven van al die algen 
het zuurstofgehalte van het water fl ink daalde, vooral in de 
diepere delen. 
De conclusie van een beleidsanalyse uit de jaren tachtig 
was duidelijk: er moest iets veranderen. Het Veerse Meer 
moest worden doorgespoeld. De vraag was alleen of dat met 
openingen in beide dammen moest worden geregeld, of 
dat één doorspoelmogelijkheid volstond. Daemen: ‘Mo-
delberekeningen toonden aan dat doorspoeling aan beide 
kanten nauwelijks effectiever zou zijn, terwijl de kosten veel 
hoger zouden uitvallen. Bovendien bestond het risico dat de 
geul aan de zeekant van de Veersedam zich zou verleggen, 
waarna we ook nog eens met baggerwerk zouden worden 
opgezadeld.’ De keuze viel daarom op het maken van slechts 
één doorgang en wel in de Zandkreekdam. Als de critici ge-
lijk zouden krijgen dat deze variant geen soelaas zou bieden 
voor het meest westelijke deel van het meer, viel altijd nog 
aan aanvullende maatregelen te denken. In 1998 leek het 
ervan te komen, maar de ongekend natte zomer van dat jaar 
vertraagde de uitvoering van het plan. Daemen: ‘Er was toen 
geld nodig voor de bouw van een extra gemaal in Noord-
Holland en daardoor is ons project een paar jaar doorge-
schoven.’ Maar nu liggen er dan toch onder het wegdek van 
de N256 twee tachtig meter lange betonnen kokers die op 
NAP-niveau de Oosterschelde en het Veerse Meer met elkaar 
verbinden. De afmetingen van elke koker bedragen 5,5 bij 3 
meter. In een klein grijs bedieningsgebouw kunnen beide 
kokers met behulp van schuiven worden gesloten. Staan 
beide schuiven wagenwijd open, dan stroomt gemiddeld 
per seconde veertigduizend liter water door de kokers. De 
schuiven gaan pas dicht als de waterstand op het meer (in 
de zomer) boven NAP dreigt uit te stijgen of onder de min 10 
cm NAP dreigt te zakken. Tussen oktober en Pasen schom-
melt dit minigetij tussen de min 70 en min 60 NAP.
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Veerse Meer in korte tijd opgeknapt 



Domper
Metingen in de zomer van 2004 toonden aan dat het inla-
ten van zout water het gewenste resultaat had. ‘Het zuur-
stofgehalte in de diepe delen steeg meteen, uiteraard te 
beginnen in de geulen die het dichtst bij de opening lagen, 
maar binnen enkele weken werden de geulen in de buurt 
van Veere en verder naar het westen ook zuurstofrijker.’
Nauwelijks een maand na de opening kreeg Daemen een 
teleurstelling te verwerken. ‘We moesten de doorvoer-
capaciteit terugschroeven van 40 kubieke meter per 
seconde naar 25. Als de schuiven helemaal openstonden, 
was de stroming zo sterk dat de bodembescherming 
dreigde weg te spoelen. Er is al een noodreparatie uitge-
voerd, maar de eigenlijke reparatie staat voor deze zomer 
op het programma.’ Als verklaring voor de snel opgetre-
den schade noemt Daemen het uitstel van de bouw en 
de bezuinigingen. ‘Toen we uiteindelijk het groene licht 
kregen, was daar de voorwaarde aan gekoppeld dat het 
voor hetzelfde bedrag moest als in 1998. Maar intussen 
waren we wel vier jaar verder en alleen al door de inflatie 
spreek je dan over andere getallen. We moesten dus alles 
nog eens kritisch tegen het licht houden en dat heeft tot 
aanpassingen geleid.’ Het terugschroeven van de capa-
citeit had tot gevolg dat het zout- en het zuurstofgehalte 
langzamer toenamen. ‘Maar nog altijd verloopt alles boven 
verwachting. Eind september al lag het zuurstofgehalte 
in het hele meer tussen de 6 en 8 milligram per liter en 
zulke hoge gehaltes hebben we sinds de afsluiting niet 
meer gemeten. En in oktober was ook in de diepe delen in 

het westen van het meer het zoutgehalte hetzelfde als dat 
in de Oosterschelde. De opmars van het zout is dus sneller 
verlopen dan de critici hadden gedacht, ja zelfs sneller dan 
de modellen hadden voorspeld.’

Reactie gebruikers
Om te peilen of de gebruikers van het meer ook merken dat 
er iets veranderd is, heeft Rijkswaterstaat Zeeland samen 
met de provincie aan ruim dertig vissers, recreanten en 
omwonenden gevraagd aan te geven of hun iets is opge-
vallen en zo ja wat. Volgens Daemen heeft bijna iedereen 
veranderingen geconstateerd. ‘En het merendeel is erover 
te spreken, al zijn er ook mensen die niet blij zijn met alle 
veranderingen.’
Driekwart van de dertig mensen die hebben gereageerd, 
zegt te hebben gemerkt dat het water zouter is geworden 
en ruim de helft vindt dat een goede zaak, omdat zij zout 
water associëren met schoner en helderder water. Maar 
omdat met het zeewater ook kwallen hun entree in het 
Veerse Meer hebben gemaakt, vinden sommige mensen 
het een verslechtering. 
De – weinige – beroepsvissers op het Veerse Meer melden 
een toename van het aantal vissoorten dat ze in hun net-
ten aantreffen, waaronder platvis, maar ook krabben en 
garnalen, terwijl de sportvissers bang zijn dan het forel-
lenbestand – waar het Veerse Meer beroemd om is – terug 
zal lopen, al was het maar omdat er nu een ontsnappings-
mogelijkheid is. Zeven mensen melden een afname van de 
algengroei en bijna de helft van de geïnterviewden vindt 
dat het minder stinkt. Een van de weinige ‘tegengeluiden’ 
kwam van de exploitant van een waterskicentrum annex 
verhuurder van kajaks die zegt beducht te zijn dat het 
zoutere water zijn materialen aantast. Daemen: ‘Als ik alle 
reacties in beschouwing neem, denk ik zonder meer te kun-
nen stellen dat het overgrote deel van de gebruikers van 
het Veerse Meer op grond van de effecten tot dusver blij is 
met de Katse Heule.’

WvW

meer informatie:
Rijkswaterstaat Zeeland, Eugène Daemen, tel. (0118) 62 24 05,
e.daemen@dzl.rws.minvenw.nl
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 Naamgeving 
Doorlaatmiddel was de naam die Rijkswaterstaat voor 
het kunstwerk had bedacht. Maar commissaris van de 
koningin W.T. van Gelder liet weten dat maar niks te 
vinden. Daarom zijn Daemen en zijn collega’s op zoek 
gegaan naar een andere naam. In de Zeeuwse pers 
was al spoedig sprake van de “ververskoker”, maar dat 
woord was op twee manieren uit te spreken en kwam 
daarom niet door de selectie. Van een oude man kreeg 
Daemen de suggestie “heule”, een aanduiding voor een 
verbinding tussen twee sloten die onder een weg door-
loopt.  Die suggestie is gehonoreerd, zodat Van Gelder 
op 23 juni 2004 bij de ingebruikname als naam Katse 
Heule kon onthullen. Het doorlaatmiddel ligt immers 
in de buurt van het dorp Kats. 

op deze dwarsdoorsnede van het veerse meer is te zien 
dat spoedig na de ingebruikname van de katse Heule 
(23 juni) ook het chloridegehalte in de diepe geulen in 
het westen oploopt. het kaartje laat de meetpunten in 
het veerse meer zien. de zandkreekdam ligt tussen de 
meetpunten 17 en 18.
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Verdroging. Bij dit woord zullen veel waterprofessionals 
een diepe zucht slaken. Beelden komen boven van einde-
loze vergaderingen over waarom doelen niet worden ge-
haald en van steeds nieuwe verdrogingskaarten die bijna 
alleen van elkaar zijn te onderscheiden door het jaartal 
in de titel. Geen eer aan te behalen voor bestuurders, dus 
onzichtbaar op politieke agenda’s. Experts zijn het er over 
eens: er moet nu iets gebeuren, want de verdroging leidt 
tot afname van biodiversiteit en het verdwijnen van karak-
teristieke landschappen. Maar hoe? Een impasse.

Reconstructie
Graafsma: ‘In Brabant is de verdrogingsaanpak weer op de 
agenda gezet door de reconstructie. Vanaf de start heb-
ben bestuurders de reconstructie een brede doelstelling 
gegeven: de revitalisering van het landelijk gebied. Hierbij 
moet niet alleen de landbouw een impuls krijgen, maar 
ook natuur, milieu en duurzaamheid. De aanpak van de 
verdroging is hier een logisch onderdeel van.’ De doorbraak 
in de verdrogingbestrijding rust op drie pijlers. De eerste 
is de zogenaamde “overeenkomst van Cork”, die in de 
zomer van 2003 is gesloten. In dit verdrag committeren de 

ondertekenaar zich onder meer aan het oplossen van de 
problemen in de prioritaire verdroogde gebieden en zijn 
afspraken gemaakt over de fi nanciële bijdragen. De tweede 
pijler is de integrale aanpak. Door samen te werken en 
verschillende doelstellingen integraal te bekijken proberen 
de partijen om bij vernatting een meerwaarde voor andere 
sectoren te bewerkstelligen. De derde pijler is grondmobi-
liteit. De beschikbaarheid van gronden om te kunnen ver-
natten was tot nu toe het grootste knelpunt. De provincie 
heeft instrumenten ontwikkeld om hiermee om te gaan.

Cork
Binnen zeven reconstructiecommissies zijn de doelstellin-
gen voor de revitalisering uitgewerkt. In deze commissies 
zaten vertegenwoordigers van de landbouwsector, mi-
lieuorganisaties, het bedrijfsleven, recreatieondernemers, 
gemeenten en waterschappen. Bij het onderhandelen 
over ambitie en prioriteiten bleken er vorig jaar nog altijd 
enkele knelpunten te zijn overgebleven. Een daarvan was 
de verdrogingsaanpak. Om een doorbraak te stimuleren, 
is een excursie georganiseerd naar het Ierse Cork. Ierland 
heeft eenzelfde soort proces doorgemaakt als de recon-

Brabant doorbreekt impasse verdrogingsbestrijding 

‘Je moet het omdraaien’, vindt Ysbrand Graafsma, beleidsmedewerker verdroging van de 
provincie Noord-Brabant. ‘Verdrogingsbestrijding heeft een negatieve lading. Probeer een 
positieve benadering: we willen natte natuur aanleggen. Natte natuur hoort bij de identi-
teit van het Brabantse landschap: moerassen, broekbossen, natte beekdalen. Dit is iets wat 
je als gezamenlijke partijen wil bereiken. Daar werk je aan en daar zijn maatregelen voor 
nodig. Er is bijvoorbeeld geen discussie over de noodzaak om beken te herstellen. Iedereen 
vindt dat die bij Brabant horen. Veel mensen weten nog hoe ze vroeger door het landschap 
meanderden. Je merkt dat er ook zo tegen natte gebieden wordt aangekeken, als er op een 
positieve beeldende manier over wordt gesproken.’

ysbrand graafsma: ‘een positieve benadering werkt.’
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de veerse dam

structie in Nederland. Er zijn goede voorbeelden te vinden 
van het combineren van landbouw- en milieudoelstel-
lingen. Op de laatste dag van de excursie is een bestuurlijk 
akkoord gesloten: “de overeenkomst van Cork”. 
Voor de verdroging is een lijst gemaakt van prioritaire 
verdroogde gebieden binnen de Ecologische Hoofdstruc-
tuur (natte natuurparels). Afgesproken is dat in de eerste 
periode van de reconstructie (tot 2008) de verdroging in 50 
procent van deze natuurparels wordt opgelost. Daarnaast 
is overeengekomen dat de maatregelen binnen het gebied 
zelf moeten worden genomen, maar dat uitstralingsef-
fecten naar omliggende percelen worden geaccepteerd. 
Boeren krijgen hiervoor compensatie. In november 2004 
hebben provincie en waterschappen afgesproken dat elk 
hiervoor 30 miljoen euro vrijmaakt. Besprekingen over een 
bijdrage van het Rijk zijn nog gaande.

Verweving
Een integrale benadering, de tweede pijler, is nodig omdat 
functies vaak verweven zijn. Niet alleen aan de rand van 
de gebieden, maar ook daarbinnen komen landbouw, 
natuur, wonen, recreatie, cultuurhistorie en bedrijvigheid 
naast elkaar voor. Om de haalbaarheid van maatregelen 
te vergroten zoeken partijen naar mogelijkheden voor 
vernatting die ook voor andere sectoren interessant zijn. 
Graafsma: ‘Zelfs voor landbouw is vernatting niet per de-
finitie schadelijk. Op sommige plekken is het zo droog dat 
bepaalde teelten eronder lijden, vernatting zorgt dan voor 
vermeerdering van de opbrengst.’

Grondmobiliteit
Verwerving van gronden in de Ecologische Hoofdstructuur 
is altijd een bottleneck geweest bij de verdrogingsaanpak. 
Daarom is dit een belangrijke pijler. Graafsma geeft een 
voorbeeld: ‘Er ligt een afspraak om landbouw die nu binnen 
de EHS is gelegen, te respecteren, wat betekent dat deze ka-
vels niet zomaar mogen worden vernat. Dit maakt het lastig 
om maatregelen te nemen in het omliggende natuurgebied. 
Dus moet je die boer uitkopen.’ Om aankoop of kavelruil te 
stimuleren zijn er twee instrumenten ontwikkeld: voor-
financiering voor aankoop van gronden binnen de EHS en 
de provinciale grondportefeuille. Het Rijk is in principe ver-
antwoordelijk voor de aankoop van gronden binnen de EHS. 
Doelstelling is om in 2016 de benodigde gronden te hebben 
aangekocht. De provincie heeft echter besloten dat de EHS 
Brabant al in 2012 gereed moet zijn. Om deze versnelling op 
gang te helpen zet de provincie geld in om de aankoop voor 
te financieren. 
De grondportefeuille is een nieuw instrument en is pas een 
half jaar oud. Deze is bedoeld voor de aankoop van gron-
den buiten de EHS. Graafsma: ‘Om de kavelruil op gang te 
brengen moet je soms grond aankopen buiten de EHS. Dit 
kan een carrousel van kavelruil op gang brengen, waardoor 
gebieden binnen de EHS beschikbaar komen. Het kan voor-
komen dat een agrariër zijn grond wel wil verkopen, maar 
alleen als hij alles in één keer kwijt kan. Stel dat zijn land 
voor het overgrote deel binnen de EHS ligt, maar net één 
perceel erbuiten. Wanneer er geen geld beschikbaar is voor 
grond buiten de EHS, kan zo’n koop niet doorgaan. Met de 
grondportefeuille hebben we hier nu een instrument voor.’

Succesfactoren
Noord-Brabant heeft recent een verkenning afgerond 
waarin is getracht de succesfactoren voor de aanpak van 
de “Cork-gebieden” te identificeren. Voor vier van de dertig 
gebieden is een plan van aanpak opgesteld. Op deze ma-
nier zijn kansen en knelpunten geanalyseerd. De conclu-
sies leiden tot een werkwijze die ook in andere gebieden is 
toe te passen. Bij de verkenningen zijn de belanghebbende 
partijen nadrukkelijk betrokken. Graafsma: ‘Normaal 
gesproken bestuderen eerst experts het gebied, maken we 
vervolgens allerlei berekeningen en gaan we pas dan naar 
de streek om te laten zien wat mogelijk is. Nu zijn we in 
een veel eerder stadium om de tafel gaan zitten.’
De informatie is gebundeld beschikbaar gesteld. De vraag 
aan de partijen was wat zij nu al kunnen doen en wat de 
kansen zijn. Uitgangspunt was dat de doelstelling moes-
ten worden gehaald. ‘Per gebied zijn twee workshops 
gehouden. De eerste was nog redelijk globaal. Er hing een 
kaart van het gebied en er lagen stickers klaar met daarop 
maatregelen: plak maar op de kaart. Wie vond waar wat 
mogelijk? Dat leverde discussie op. In de tweede sessie is 
geprobeerd een plan van aanpak te maken. Welke maat-
regelen worden genomen en in welke volgorde?’ 
Per gebied verschilde het uitwerkingsniveau. Voor het 
kleinste gebied is al over maatregelen gesproken, die 
nu nog wel doorgerekend moeten worden. Voor grotere 
gebieden, zoals de 2000 hectare grote Turfvaart Bijloop, is 
afgesproken dat eerst een gedetailleerdere visie nodig is. 
Graafsma: ‘Een belangrijke conclusie van de verkenning 
is dat betrokkenen kansen zien zolang er reële perspectie-
ven worden geboden. Grondmobiliteit speelt een belang-
rijke rol. Ideeën komen uit de streek zelf. Boeren zien 
ook blauwe diensten zitten. Bij deze optie krijgen ze een 
vergoeding voor gederfde inkomsten als gevolg van hoge 
waterstanden. Dit kan een jaarlijkse vergoeding zijn of een 
eenmalige afkoopsom. Ook is compensatie in de vorm van 
grond mogelijk.’ 

Positieve benadering
Volgens Graafsma is het niet zo dat de verdroging nu op-
eens is opgelost. ‘Er zal nog hard moeten worden gewerkt 
om de ambitieuze doelstellingen te halen. Maar er is wel 
wat veranderd. Het onderwerp wordt nu positiever bena-
derd. Waterschappen zijn het bijdragen aan het herstel 
van natte gebieden gaan zien als hun taak. De Zuidelijke 
Land- en Tuinbouworganisatie ziet kansen. Het onderwerp 
is op de agenda gekomen door het te koppelen aan de 
reconstructie. Dankzij voorfinanciering en de grondporte-
feuille kunnen dingen nu sneller gaan en kunnen oplos-
singen worden gevonden, waar we eerder vaak niet verder 
kwamen dan het benoemen van de problemen en elkaar 
daarin bevestigen.’

MT

meer informatie: 
provincie Noord-Brabant, Ysbrand Graafsma
tel. (073) 680 80 42
ygraafsma@brabant.nl
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Schelpen verzamelen op het strand doen alle kinderen wel 
eens. Soms gaat dat op latere leeftijd niet over. ‘Het krijgt 
meer diepgang’, zeggen we dan geruststellend, zeker als 
het tot een echte verzameling komt, met doosjes en buisjes 
en daarbij al dan niet begrijpelijke Latijnse namen op brief-
jes. Die namen dwingen respect af voor degene die ze ooit 
heeft bedacht. De verzamelaar noteert ze zorgvuldig. Met 
een naam erbij weet je wat iets is. Namen geven een gevoel 
van macht. Daarmee beheers je de objecten.
Zeeschelpen zijn erg populair, maar soms blijft het daarbij 
niet en wordt het verzamelgedrag uitgebreid tot schelpen 
uit zoetwater en/of huisjes van landslakken. Het kan voor-
komen dat ook de vroegere bewoners van die slakkenhuis-
jes of mosselschelpen aandacht gaan krijgen. De Latijnse 
namen zijn dan geen eindpunt meer, maar vormen veeleer 
het begin van omzwervingen langs een ongedacht groot 
aantal artikelen en boeken. De kalkomhulsels worden in 
verband gebracht met levende dieren. Dat kan zelfs tot een 
biologiestudie leiden en je kunt er een baantje aan over-
houden, in het Leidse Naturalis bijvoorbeeld, als conserva-
tor voor de Mollusca of weekdieren. Dat is mij overkomen.

Over zeeschelpen is veel meer geschreven dan over hun 
verwanten uit het zoete water. Er loopt namelijk een op-
merkelijke kloof door het rijk der weekdieren. Het is geen 
water-land verdeling, maar zee tegenover zoetwater en 
land samen. Onze oosterburen hebben het bij die tweede 
categorie over ‘Binnenmollusken’, een verzameling waar 
onze taal geen woord voor heeft. En het klopt ook wel een 
beetje: land- en zoetwatermollusken kun je van de slakken 
en mossels uit zee onderscheiden, vrijwel altijd en zonder 
veel moeite. Het gaat kennelijk om groepen dieren die al 
een lange gescheiden ontwikkeling achter de rug hebben.

Ons land heeft naar Europese maatstaven een vrij rijke 
malacofauna in zoetwater. Alleen het grondwater is er 
nog arm aan soorten. Dat heeft zich na al die vorst in de 
grond tijdens de ijstijden nog niet hersteld. Het zoete 
water, stromend of stilstaand, soms periodiek opdrogend, 
met rivieren of beekjes, sloten, meren en plassen, herbergt 
vele tientallen soorten mollusken. Als het om weekdieren 
gaat, geldt dat als vrij veel, maar het is allemaal nog goed 
te overzien, met ongeveer 54 soorten slakken en 31 soorten 
mossels. De dieren hebben als grazers of fi lteraars een 
belangrijke plaats in het ecosysteem. Een aantal soorten 
is nog steeds slecht bekend, alleen een handjevol speci-
alisten kan ze herkennen. Dat laatste geldt bijvoorbeeld 
voor de veertien inheemse soorten van erwtenmosseltjes, 
op één na hooguit enkele millimeters lang, en door het 
baanbrekende werk van tientallen jaren door een Neder-
lands deskundige, dr. J.G.J. Kuiper, in ons land uitstekend 
in kaart gebracht.

Sommige soorten worden bedreigd als hun milieu in ge-
vaar is. Ze reageren op veranderingen en kunnen daarom 
uitstekend dienst doen als indicatoren voor waterkwali-
teit. Als het goed gaat met onze slakken en mossels, gaat 
het goed met onze wateren. Los van alle beredeneerde zin-
geving echter, zijn de verschillende soorten posthoornslak-
ken met hun typische, schijfvormige huisjes in vele forma-
ten, van millimeter tot centimeter, aantrekkelijk door hun 
vorm. Ze zijn weer heel anders dan de poelslakken, met 
hun al even karakteristieke, veel slordiger gebouwde huis-
jes. De grote zoetwatermossels boeien door hun fragiele of 
juist heel stevige schelpen, fraai olijfgroen gekleurd. Enkele 
soorten mossels zijn jarenlang in ons land (vrijwel) uitge-
storven geweest, maar nu zijn ze op één na weer allemaal 
present. Daar kunnen we wat van leren. De erwtenmos-
seltjes hebben iets geheimzinnigs, waarom zo klein, wat 
zouden die veertien soorten allemaal uitvoeren, verscholen 
in modderige of zandige bodems? Het esthetisch genoegen 
ervaren en de bevrediging van een kinderlijke nieuwsgie-
righeid gaan hand in hand, ook als het om de weekdieren 
uit het zoete water gaat. Gelukkig zijn ze objectief gezien 
‘ook nog ergens goed voor’, waardoor het voortbestaan van 
dat stuk biodiversiteit nog wat veiliger is gesteld. 

spiegelbeeldige zoetwaterslakken bieden een unieke 
mogelijkheid om de genetische achtergrond van asymmetrie 
te onderzoeken. bij slakken en mensen blijken daarbij een 
aantal identieke genen een rol te spelen.

Prof. dr. Edi Gittenberger, 
hoogleraar Systematische 
Dierkunde, Universiteit Leiden
en conservator Mollusca, Naturalis.
Onlangs verscheen een tweede 
druk van De Nederlandse 
Zoetwatermollusken
(E. Gittenberger & A.W. Janssen, 
Red., 2004).
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